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Es podria fer un breu recorregut
per la història de l’independen-
tisme català en els seus últims
anys a través dels lemes de ma-
nifestacions de l’Onze de Se-
tembre. 2012: Catalunya, nou es-
tat d’Europa. 2013: Via Catala-
na cap a la Independència. 2014:
Ara és l’hora. 2015: Via Lliure a
la República Catalana. 2016: A
punt i Endavant República.
2017: Diada del sí. 2018: Fem la
república. 2019: Objectiu inde-
pendència. 2020: El deure de
construir un futur millor, el dret
de ser independents. 2021: Llui-
tem i guanyem la independèn-
cia! 2022: Tornem-hi per vèn-
cer: independència.

La breu història seria la se-
güent. De la construcció d’un
nou estat d’Europa es va passar
a les vies cap a la independència.
Després van arribar els mo-
ments històrics i l’horitzó de
construir una república. Malgrat
això, en els darrers anys ha tor-
nat a planar el concepte de la in-
dependència, fet que demostra
que l’anomenat mandat de l’1-O
no s’implementarà, almenys en
un futur pròxim.

El lema de la manifestació
d’enguany ha estat Via Fora, la
consigna que remet al crit d’a-
larma medieval amb el qual s’a-
rengava la població a defensar
les seves llibertats quan hi havia
una amenaça. També recorda els
lemes del 2013 i del 2015.

Sigui com sigui, la concen-
tració d’enguany tenia com a
objectiu “tornar a visibilitzar in-
ternacionalment” el conflicte que
hi ha entre Catalunya i l’Estat “co-
incidint amb el semestre on Es-
panya assumeix la presidència
rotatòria del Consell d’Europa”.

Així ho indicaven des de l’As-
semblea Nacional Catalana
(ANC), que va preparar una ma-
nifestació a Barcelona que va
reunir 115.000 persones, 35.000
menys que l’any passat. 

COMARQUES DIFERENTS
Un dels elements que més ex-
pectació generava de la mani-
festació de la Diada era veure el
múscul que l’independentisme
té després d’una dècada de llui-
ta. Més enllà de la caiguda de
l’assistència de dilluns, aquesta
publicació ha volgut analitzar
aquesta qüestió a l’àmbit me-
tropolità, un dels territoris on
tradicionalment hi ha hagut me-
nys suport a la independència.

En termes generals, les dades
del Centre d’Estudis d’Opinió
(CEO) mostren que els partida-
ris que Catalunya sigui inde-
pendent han baixat al conjunt
del país des del 2018. En els mo-
ments àlgids del procés, el 46,7%
dels catalans volien un estat

propi, mentre que, a l’extrem
contrari, hi havia un 44,9% de la
població. Avui les xifres se situ-
en en el 41,8% i el 52,5%, res-
pectivament.

Pel que fa a la regió metropo-
litana, s’ha mantingut aquesta
lògica de davallada. Tot i això, no
totes les comarques del territori
responen de la mateixa manera,
i fins i tot n’hi ha algunes en què
actualment l’independentisme té
més força que fa cinc anys. És el
cas del Maresme, per exemple, on
l’independentisme ha guanyat
set punts percentuals en aquest
temps, o el Barcelonès, on després
d’una forta caiguda el 2020, el so-
biranisme es recupera. Per la
seva banda, al Vallès Oriental la
ciutadania a favor de la indepen-
dència s’ha mantingut des del
2020. A l’altra banda hi ha el Baix
Llobregat, la comarca de tota Ca-
talunya amb menys ciutadania in-
dependentista, i el Vallès Occi-
dental, el territori metropolità en
el qual aquesta ideologia ha per-

dut més pes en mitja dècada (13,3
punts percentuals).

MENYS MALESTAR
Hi ha una altra dada interessant
si ens fixem en Barcelona ciutat.
Segons el baròmetre municipal,
la qüestió independentista genera
menys neguit ara que el 2018.
Aleshores un 9,8% dels ciutadans
consideraven que el problema
més greu que tenia la capital ca-
talana era l’encaix de Catalunya
amb Espanya. El 2019 aquesta
xifra baixava fins al 5,2%, però es
mantenia molt per sobre de la
que s’ha registrat el 2023.

Enguany només un 1,5% de la
ciutadania considera que aques-
ta és la qüestió més rellevant a
Barcelona. Es tracta de la xifra
més baixa des del 2013. Alhora,
és una dada molt inferior a la que
es registra a la resta de Catalunya,
on el 14,2% de la ciutadania creu
que aquest és el problema més
greu. A tot l’Estat, aquest per-
centatge se situa en el 4,4%.

TRADUCCIÓ POLÍTICA
Si ens fixem en els resultats de
les eleccions dels darrers anys
als municipis de l’àrea metro-
politana de Barcelona, tot i que
no són un barem inequívoc per
determinar la salut de l’inde-
pendentisme, també veiem una
pèrdua de poder dels partits
sobiranistes.

En els comicis generals del
passat mes de juliol, al territori
metropolità ERC va perdre un
8,1% dels vots, Junts un 1,6% i la
CUP un 3,3%. Així mateix, en les
darreres eleccions municipals
celebrades el maig d’enguany,
mentre que ERC i la CUP perdien
un 7,5% i un 0,6% del percentat-
ge de vot, respectivament, Junts
augmentava un 6,2% els seus
vots. Finalment, en les eleccions
catalanes del 2021, només la
CUP va viure una millora dels
seus resultats amb un 1,5% més
de vots, mentre que ERC (-0,8%)
i Junts (-0,5%) van experimentar
una lleu davallada.

Hi ha múscul, però debilitat
» L’independentisme a la metròpoli no passa pel seu millor moment, però la base social és robusta

» Els partidaris d’un Estat independent han baixat, tot i que en algunes comarques és al revés

La capçalera d’una de les columnes de la manifestació independentista de la Diada d’enguany. Foto: Jordi Borràs/ACN

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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NLes millors
perles

Titular de vergonya de Las Provincias: “Una dona provoca un
accident quan el seu maltractador intentava estavellar el

cotxe per matar-la”. Ell la vol matar però la culpa és d’ella. Perquè
després diguin que la perspectiva de gènere és innecessària.

Un poble de Portugal s’inunda de vi negre. Literalment.
Ha passat a Anadia, una petita localitat on l’explosió

de dos tancs d’un celler ha deixat anar dos milions de litres
de vi pel carrer. Els bombers han evitat que arribés al riu.

Qui el té més gran? L’arbre de Nadal, volem dir. L’alcalde de
Badalona, Xavier García Albiol, va anunciar que en posaria

un de més de 40 metres, superant així el de Vigo. El gallec Abel
Caballero es va afanyar a dir que el seu seria de 40,5 metres.

Crits de sorpresa i mans al cap. Va ser la reacció
generalitzada dels passatgers d’un avió que volava del

Regne Unit a Eivissa en veure una parella mantenint
relacions sexuals al lavabo. El vídeo ha fet la volta al món.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

Tribuna oberta

Es fa estrany parlar de Nadal quan els termò-
metres freguen o superen els 30 °C. Però
aquest estiu, l’anunci d’en Xavier García Albiol
de tenir l’arbre més gran de l’estat espanyol ha

aixecat polseguera. 
El líder municipal del Partit Popular va explicar que

Badalona comptaria amb un arbre de 40 metres d’alça-
da, superant així el de Vigo, que fa anys es va proposar gua-
nyar el títol de capital de Nadal. L’alcalde de Vigo no ha
trigat a respondre anunciant que aquest any el seu arbre
farà 40,5 metres, superant la proposta d’Albiol i desbancant
les aspiracions de Badalona a competir en aquesta lliga
testosterònicaper veure qui el té més llarg (l’arbre, és clar). 

En el moment d’escriure aquest article desconec si
l’Ajuntament de Badalona anunciarà un arbre nadalenc
de 41 metres per seguir jugant en aquesta subhasta. Dis-
culpeu-me si la trepidant actualitat que ens persegueix
fa que la informació no estigui prou actualitzada.

El món del fetitxisme dels arbres de Nadal ja hem vist
que és apassionant. 

Algunes veus s’han erigit per qüestionar la idoneïtat
de l’arbre i la competència –comparteixo que absurda–
per aconseguir que sigui el més alt d’Espanya. Alguns per
convicció i d’altres, com un intent de desgast a les ac-
tuacions del govern badaloní.

Tanmateix, aquesta és una discussió perduda i que-
dem atrapats en el marc mental del Partit Popular. Na-
dal és tradició, llum, il·lusió, màgia, Pares Noels i tions.
Quan comencin les festes, la gent (en el sentit més am-

pli de la paraula) ens quedarem amb això. Si Nadal fun-
ciona, les polèmiques prèvies es matisen o s’obliden. L’o-
posició no podem (i en el meu cas, no vull) caure en el
parany de ser el Grinch de les festes de Nadal.

Comparteixo que Badalona ha d’agafar banderes per
les quals se la conegui i s’especialitzi. Molts ho hem defensat
en altres àmbits, però agafar aquesta és un error flagrant. 

En qualsevol cas, considero que és superficial que-
dar-nos –només– amb l’arbre i la competència amb Vigo
sobre l’alçada. Hem de poder llegir més enllà. En aquest
sentit, poso dos elements sobre la taula que crec que són
importants a considerar.

En primer lloc, la despesa. El govern del Partit Po-
pular de Badalona ha anunciat una despesa de 760.000
euros en il·luminació i decoració (l’any passat va ser de
120.000 euros) o la nova proposta de la Casa del Pare
Noel, amb un cost de 220.000 euros, entre d’altres. Si
hi sumem les altres activitats nadalenques, com la ca-
valcada, la despesa arribarà als 2 milions d’euros, una des-
pesa rècord a la ciutat: l’1% del pressupost anual. 

Això és molt o és poc? Doncs el pressupost de Turisme
té un pes del 0,25% al pressupost; Foment de l’Ocupa-
ció, del 0,99%; Biblioteques, del 0,6%; Promoció Cultural,
del 0,6% i Mobilitat, del 0,13%.

La pregunta és òbvia. Pot Badalona comprometre l’1%
del pressupost anual a ser la capital de Nadal del món
mundial? I si és així, què estem disposats a deixar de fer
per aconseguir-ho?

Cal tenir en compte que Badalona es troba a la cua

de la despesa per càpita en àmbits com Serveis Socials,
Educació, Medi Ambient, Cultura, Ocupació o Promo-
ció Econòmica, si ens comparem amb municipis simi-
lars com Terrassa, Sabadell o l’Hospitalet de Llobregat.

Badalona té superàvit, no perquè siguem un ajun-
tament ric (som dels que tenim uns ingressos per habi-
tant més baixos), sinó perquè els últims 15 anys l’admi-
nistració no ha funcionat –per falta de modernització–
per executar el pressupost en allò que és bàsic, com el
manteniment dels poliesportius o els serveis quotidians.

Em temo que aviat veurem la resposta a la propos-
ta de pressupostos. O Albiol apuja impostos o Albiol re-
talla en àmbits imprescindibles per fer una transformació
profunda de Badalona que la faci un lloc millor per als
seus veïns i veïnes. En definitiva, són faves comptades.

I, en segon lloc, però no menys important, si Bada-
lona vol ser referent i un punt d’atractiu turístic, tenim
banderes que ens són més pròpies i invertir-hi donarà
un rendiment més alt. Les Festes de Maig –amb tot el
patrimoni cultural de les nostres entitats de cultura po-
pular–, el Festival de Màgia Li Chan, el Filmets Film Fes-
tival (referent internacional), el Monestir de Sant Jero-
ni de la Murtra, la Baetulo romana, la Magna Celebra-
tio, el Festival Blues&Ritmes o les competicions espor-
tives (incloses les nàutiques) són exemples de l’enorme
potencial de la nostra ciutat.

Deixem que a Vigo tinguin l’arbre més alt i centrem-
nos a fer de Badalona un referent amb tot el seu patri-
moni cultural, natural, paisatgístic i arquitectònic.
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per Alex Montornès (ERC Badalona)

Més enllà de la mida de l’arbre
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Vox proposa que el camp de futbol de 
Santa Coloma porti el nom de Raúl Tamudo

Tot a punt a Sant Adrià pels 
quatre dies de Festa Major

Neix el Sindicat d’Habitatge de Badalona “per
un habitatge universal, gratuït i de qualitat”

El + llegit línianord.cat
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La platja del Litoral de Sant Adrià suma 
un nou retard i continua tancada
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Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@feminicidio: Rubiales dijo: “No voy a di-
mitir”. Las jugadoras y el movimiento femi-
nista dijeron #SeAcabó. Y se acabó. Luis Ru-
biales dimite como presidente de la RFEF.

@punsix: Són 4 víctimes mortals identi-
ficades: dues noies de 22 anys, una de 19
i un noi de 21. La Unitat d’Investigació de
Mollet del Vallès s’ha fet càrrec del cas.

#AccidentMortal

@bomberscat: Una expedició de #bom-
berscat viatja ja cap al Marroc per donar
suport en les tasques de cerca i rescat de
víctimes del terratrèmol.

#TragèdiaAlMarroc #NoVoyADimitir...OSí

La lupa

Els dies 16 i 17 de setembre,
la Marea Pensionista de
Catalunya celebrarà la

seva octava assemblea a les Cot-
xeres de Sants de Barcelona.

Ja han passat dos anys des de
l’última assemblea i ara toca re-
visar i actualitzar els documents
que van sorgir de l’anterior.

El mateix que va passar fa uns
mesos amb COESPE, que també
va celebrar la seva assemblea a
València els dies 28 i 29 d’abril.

Tanmateix, el que no s’ha
deixat de fer durant aquest temps
són les concentracions setma-
nals a les places dels ajuntaments
de molts pobles i ciutats d’arreu
de l’Estat per exigir pensions i sa-
laris dignes per a tothom.

Mentre les grans empreses de
l’Ibex-35 –emparades per les
institucions europees i gràcies a
les ajudes de diners públics–
aconsegueixen uns beneficis es-
candalosos, per a la classe treba-
lladora en general i les persones
pensionistes i jubilades en parti-
cular, continua augmentant la
pobresa i la precarització de les
condicions de vida.

No hem d’oblidar que l’any
passat, uns dies abans de la gran
manifestació convocada pel mo-
viment pensionista  i col·lectius de
treballadores i treballadors, el
govern central va aprovar una pu-
jada del 8,5% de les pensions, si
bé els salaris van apujar-se en un
percentatge molt inferior, fet que
demostra que les nostres con-
centracions i mobilitzacions acon-
segueixen, si no tot el que dema-
nem, sí algunes millores.

Ara bé, és evident que el cost
de la vida s’ha incrementat d’una

Seguim
per Pedro Jesús Fernández

manera escandalosa, assolint
els aliments bàsics uns preus es-
tratosfèrics.

Com també és evident que
ni les persones treballadores ni
les pensionistes som culpables
d’aquestes pujades, com al-
guns intenten difondre sense
cap argument sòlid i fiable.

Per aquest motiu, entre al-
tres, el pròxim 28 d’octubre la
Marea Pensionista de Badalona
anirem de nou cap a Madrid per,
juntament amb milers de per-
sones de tot l’Estat, participar en
la manifestació convocada per
COESPE i altres moviments so-
cials (associacions veïnals, ju-
venils, d’estudiants...) per sin-
cronitzar les nostres lluites i
omplir els carrers de Madrid. 

És evident que, si no  volem
perdre poder adquisitiu i que les
nostres pensions s’incrementin
igual que l’IPC real, cal continuar
lluitant i omplint les places i els
carrers, governi qui governi.

L’experiència ens demostra
que, si volem aconseguir que es
faci l’auditoria als comptes de la
Seguretat Social aprovada per
llei, així com posar fi a la bretxa
de gènere i igualar la pensió mí-
nima al salari mínim interpro-
fessional (SMI), cal mantenir la
nostra unitat d’acció i ser actius
per donar un clar senyal, al car-
rer i a les places, a qualsevol go-
vern (encara que, també ho
hem de dir, no tots són iguals).

Són molts els que conside-
ren que, gràcies al moviment de
pensionistes, s’ha aconseguit
parar la dreta ultra i la dreta li-
beral, defensores de les reta-
llades en servis públics essen-
cials i en les pensions.

Les persones grans tenim
experiència i memòria i sabem
com hem assolit drets socials.
Per això, lluitarem contra tots
aquells que intentin portar-
nos al passat, a l’Espanya en
blanc i negre del feixisme.

Per això, cridem a totes les
persones treballadores a unir-se
a aquesta mobilització, perquè
les pensions públiques no són
més que un salari diferit i perquè
hem d’actuar conjuntament per
evitar un retrocés en les nostres
justes reivindicacions.

Com dèiem, els pròxims dies
16 i 17, la Marea Pensionista de
Catalunya celebrarem la nostra
octava assemblea a les Cotxeres
de Sants de Barcelona. Actualit-
zarem els nostres documents, re-
novarem les nostres comissions
de treball, nomenarem portaveus
i, també molt important, farem
un reconeixement i un home-
natge a totes les persones que ens
han deixat durant aquest temps.

Tothom que vulgui podrà vi-
sitar l’exposició fotogràfica i
participar en la festa de cloenda.

I més endavant, el 28 d’oc-
tubre, hem d’omplir els carrers
de Madrid.

Els semàfors

La Guàrdia Urbana de Badalona
va trobar a dins d’un cotxe que
estava mal aparcat un maletí ple
de bitllets falsos que sumaven
una quantitat de 250.000 euros.

Els agents van investigar 
el vehicle en veure que la

matrícula estava modificada.
pàgina 9Guàrdia Urbana

Santa Coloma participa 
en el projecte europeu FAST

LISA, que té com a objectiu lluitar
contra els discursos d’odi en línia.
Per fer-ho, s’estan formant joves
per identificar-los i neutralitzar-

los en unes jornades 
que la ciutat acull.

pàgina 16Aj. de Santa Coloma

Arc de SAB és la nova associació
sociocultural de Sant Adrià de
Besòs. Formada per persones 

de diferents àmbits del
municipi, el seu objectiu és que
no es perdin les tradicions de la
ciutat i donar veu a les queixes 
i propostes dels ciutadans.

pàgina 17Arc de SAB
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Suspès de sou i feina l’agent
que va perdre l’arma al cine

SUCCESSOS4Un any i nou me-
sos de suspensió de sou i feina.
Aquesta és la decisió que ha
pres l’Ajuntament de Badalona
per l’agent de la Guàrdia Urba-
na que va perdre la seva pistola
al cinema del centre comercial
Màgic Badalona l’octubre de
2021 i no ho va notificar als
seus superiors, tal com ha avan-
çat El Tot Badalona. 

L’agent exercia d’escorta  de
l’alcalde Xavier García Albiol,
però en el moment de la pèrdua
de l’arma estava fora de servei.
L’endemà, l’agent va tornar al ci-

nema per intentar recuperar
l’arma, que ja havia estat troba-
da pel servei de neteja i entre-
gada als Mossos d’Esquadra. La
Prefectura de la Guàrdia Urba-
na de la ciutat va obrir un expe-
dient de seguida que va tenir co-
neixement dels fets.

Segons la mateixa publicació,
fonts sindicals han assegurat
que l’instructor del cas va de-
manar inicialment tres anys de
suspensió de sou i feina per l’a-
gent, però el consistori final-
ment va decidir rebaixar-la a
un any i nou mesos.

HABITATGE4Divendres passat,
a través de les xarxes socials, el
Sindicat d’Habitatge de Badalo-
na anunciava la seva creació.
Aquesta organització “de la clas-
se obrera” comença a caminar,
expliquen els seus integrants,
motivada per l’augment dels des-
nonaments i dels diferents epi-
sodis relacionats amb la proble-
màtica de l’habitatge.

“Badalona és una ciutat fa-
mosa pels desnonaments, els
talls de llum, els incendis per la
precarietat energètica, l’infra-
habitatge i la pobresa de barris
com Sant Roc, Llefià o la Salut”,
expliquen des del nou col·lectiu.
A més, afegeixen, es produeixen
una mitjana de tres desnona-
ments diaris a la ciutat en els
quals hi ha darrere “una classe
treballadora que malviu per ar-
ribar a final de mes”. Uns fets
que han provocat aquesta lluita
“per un habitatge universal, gra-
tuït i de qualitat”. En les seves
primeres declaracions també
han fet referència a l’alcalde Al-
biol,  a qui han acusat de crimi-

nalitzar els migrants i les perso-
nes que ocupen pisos.

ACTE DE PRESENTACIÓ
Davant la “incapacitat de l’Ajun-
tament”, asseguren, de resoldre
els problemes de l’habitatge, l’ú-
nica solució, consideren, és or-
ganitzar-se per combatre “els
problemes generats pel capita-
lisme”. “Creem el Sindicat d’Ha-
bitatge de Badalona per plantar

cara als causants de la nostra mi-
sèria: els bancs, els fons voltor i els
rendistes. Però també als gestors
que defensen els seus interessos,
l’Estat i les seves institucions”,
afirmen.

El nou col·lectiu celebrarà
un acte de presentació el pròxim
23 de setembre, a partir de les sis
de la tarda, a la plaça Trafalgar.
A l’acte hi participaran altres
sindicats d’habitatge.

Imatge d’un desnonament aturat a Badalona. Foto:Twitter (@StRocSomBDN)

Neix el Sindicat d’Habitatge: 
“Volem plantar cara”

Imatge de la Unitat Omega de la Guàrdia Urbana. Foto: Albert Segura/ACN

Salut | Descontaminades les dutxes de la piscina
L’alcalde de Badalona, Xavier García Albiol, ha anunciat que han finalitzat

els treballs a les dutxes de la Piscina Municipal Mireia Belmonte, 
que estaven inoperatives des de fa un any per la presència de legionel·la.
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Troben un maletí en un cotxe
amb 250.000 euros falsos

SUCCESSOS4La Guàrdia Ur-
bana de Badalona va trobar la
setmana passada 250.000 euros
en bitllets falsos en un maletí que
hi havia a l'interior d'un vehicle,
tal com van informar fonts mu-
nicipals a l'ACN. 

Una troballa que es va pro-
duir el passat dimecres al matí i
que va ser possible perquè els
agents van denunciar el cotxe
per trobar-se mal estacionat a la
via pública, al barri del Raval de
la ciutat. Les mateixes fonts van
assegurar que tot  va començar
quan els agents van detectar
que la matrícula del cotxe podia
estar manipulada. El que origi-
nalment era una O, estava mo-
dificada amb cinta adhesiva per-
què semblés una C. Aquest fet va
portar els agents a registrar el ve-
hicle quan ja havia estat retirat

per la grua i traslladat a depen-
dències municipals. En obrir el
vehicle van descobrir que a l’in-
terior hi havia un maletí amb bit-
llets, concretament 250.000 eu-
ros, falsificats. A dins, però,
també hi havia 5.000 euros en
bitllets de curs legal.  El cas va
acabar amb la detenció d’un
home, de 39 anys, veí de Lloret
de Mar, d'origen serbi, amb na-
cionalitat francesa i carnet de
conduir de Bèlgica.

Una actuació policial de la
Guàrdia Urbana de Badalona
que l’alcalde, Xavier García Albiol,
va voler agrair a  través de les xar-
xes socials. “Felicitats als agents
de la Guàrdia Urbana de Badalo-
na que gràcies a la seva perícia
han detingut un individu amb
250.000 bitllets falsos i 5.000 de
curs legal”, va expressar el batlle.

POLÈMICA4El grup municipal
d’Esquerra Republicana pre-
sentarà al ple de setembre una
moció per instar al govern a
elaborar una ordenança muni-
cipal que reguli els clubs cannà-
bics. En un comunicat, expliquen
que davant la proliferació en els
últims anys de clubs cannàbics a
Badalona i la manca de regula-
ció estatal, és necessària una
norma municipal per evitar pro-
blemes de convivència.

El cas més recent és el del
carrer Maragall, al barri de Coll
i Pujol, on des de fa mesos els ve-
ïns de la zona denuncien que no
volen aquest tipus d’establiment
al barri.“Entenem que hi hagi ve-
ïns de Coll i Pujol i d’altres zones
de la ciutat preocupats per la im-
plantació de clubs cannàbics,
però al mateix temps aquestes
associacions tenen dret a realit-
zar la seva activitat. Per tant, do-
tem-nos d’una norma que ens
permeti regular on s’ubiquen i en
quines condicions”, assegurava
Alex Montornès, cap de files
dels republicans. De fet, aques-
ta  ordenança municipal seria l’ú-
nica eina per posar certs límits a
aquests locals, ja que, per llei, no
es pot prohibir l’obertura ni el
desenvolupament de la seva ac-
tivitat. És per exemple, el cas de

la població veïna, Montgat. “El
debat és de fons i és necessària
una Llei que reguli el consum del
cànnabis a nivell estatal, però,
mentrestant, els Ajuntaments
tenim eines per poder treba-
llar”, afegeix Montornès. 

L’Associació de Veïns de Coll
i Pujol explica a Línia Nord que
des de l’agost el local té permís d’o-
bra, però el que no volen és “l’ac-
tivitat funcionant”. Tot i la pro-
posta d’ERC, creuen que la moció
“no portarà a res”. De moment,
Francesc Castillo, president de
l’entitat, assegura que es queden

amb les paraules del regidor d’Ur-
banisme Daniel Gràcia a La Van-
guardia, on va assegurar que “es
tancarà el local si es detecta el con-
sum d’estupefaents”. Castillo ja de-
clarava a Línia Nord a principis de
juliol que Coll i Pujol és un barri
amb molts projectes i no volen que
es converteixi en “el barri del càn-
nabis”. A més, la proximitat d’a-
quest local amb l’escola Jungfrau
encara fa més delicada la seva pos-
sible obertura. Aquest dijous els
veïns tenen una reunió amb la re-
gidora de Districte Rosa Bertran
per parlar de la situació.

Façana del local a Coll i Pujol. Foto: Arxiu

ERC presentarà una moció per
regular els clubs de cànnabis

Imatge del maletí amb els bitllets falsificats. Foto: Twitter (@Albiol_XG)
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Aquests "berenars" consistiran en re-
unions setmanals amb veïns i veïnes
dels diferents barris de la ciutat per es-
coltar i conèixer les seves inquietuds i
poder-los ajudar, brindant-los els recur-
sos institucionals i comunicatius dels
quals disposa el Grup Municipal Socia-
lista. En aquest cas, es van produir dues
reunions en una mateixa tarda, a l'avin-
guda del Marquès de Sant Mori, al barri
de Llefià. La primera es va desenvolupar
directament al carrer, amb veïnes que van
transmetre, tant al Fernando com a la re-
gidora socialista Rocío Mateos, reivindi-
cacions del barri, especialment en
matèria de seguretat. La segona va tenir
lloc al pis d'una veïna d'aquest carrer, que
va convidar veïnes del mateix bloc per ex-
plicar qüestions que fa mesos que dema-
nen al govern de la ciutat que solucioni i
que de moment no han obtingut res-
posta. El Fernando Carrera es va compro-
metre amb elles a acompanyar-les en
aquestes reivindicacions i portar-les al ple
si és necessari, per exigir al govern que ho
solucioni. L'objectiu d'aquests "berenars"
és, en definitiva, donar veu a tots aquells
ciutadans de Badalona que es troben
amb dificultats reals per poder viure amb
dignitat a la seva pròpia ciutat, sigui per
qüestions de seguretat, de neteja, de
convivència o similar, i d'aquesta manera
garantir que el govern actual fa la seva
feina. Els i les socialistes de Badalona

afronten el nou curs des d'una perspec-
tiva constructiva, i aquestes reunions en
són el millor exemple, marcant distància
amb la clàssica oposició en negatiu que
devalua la ciutat i que ha estat tan habi-
tual durant aquest últim mandat.

CAL DOTAR DE MÉS AGENTS 
I MATERIAL LA GUÀRDIA URBANA 
DE BADALONA
Fer política és debatre i afrontar temes in-
eludibles que requereixen solucions i de-
cisions, sempre de manera profunda,
analitzada i allunyats de les estridències.
Un d'ells és la seguretat. Hem passat l'es-
tiu, i aquests darrers mesos no han estat
tranquils a la ciutat. Des de mobiliari urbà
cremat, sobretot contenidors, fins a roba-
toris o furts i altres successos que han
omplert pàgines als mitjans de comuni-
cació, sobretot durant el mes d'agost. Des
del PSC no volem ser alarmistes. No farem
d'altaveu com feia l'actual alcalde, Xavier
García Albiol, quan era a l'oposició. Des
del Partit dels Socialistes volem ser realis-
tes i posar sobre la taula un tema que pre-
ocupa els badalonins i badalonines: la
seguretat. Fa temps que tenim un cos de
la Guàrdia Urbana amb mancances, tant
de personal com de material. La nostra
policia té 227 agents, una xifra que ex-
igim al govern municipal que treballi per
fer créixer, tal com va fer el govern del
PSC, amb 32 nous agents i nous cotxes hí-

brids. El president del grup municipal,
Fernando Carrera, ha posat sobre la taula
les instal·lacions i el material que utilitza
la Guàrdia Urbana. Cal invertir en segure-
tat, no només amb la contractació de
nous agents, sinó millorant les condicions
de treball de l'actual plantilla policial.

Tenim una comissaria al Turó Caritg que
li cal una forta inversió, i també invertir en
nous vehicles, tal com s'estava treballant
en l'anterior govern del PSC, així com
nous instruments que permetin tenir una
policia adaptada a la realitat actual d'una
ciutat com Badalona.<

A principis d'estiu, l'alcalde del PP, Xavier
García Albiol, va anunciar la substitució d'a-
gents de la Guàrdia Urbana que fan tasques
de vigilància en edificis municipals com la
Casa de la Vila, l'antic Banc Central o el Viver
per agents de seguretat privada. Segons va ex-
plicar Albiol, amb la contractació dels vigilants
es volia incrementar la presència policial als
carrers durant aquest estiu. L'anunci es va pro-
duir el passat 26 de juny. Ha passat l'estiu i el
president del grup municipal del PSC de Ba-
dalona, Fernando Carrera, ha denunciat que
Albiol va vendre fum. "No han arribat aquests
vigilants privats i això ha comportat menys
agents de la Guàrdia Urbana de Badalona du-
rant aquest estiu", ha afirmat.<

"Berenars amb el Fernando": 
una manera d'estar en contacte 

amb els ciutadans 

BADALONA

Sense els vigilants privats 
que s'havien de contractar
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Fernando Carrera t'escolta a través del "telèfon vermell"

El passat 3 de maig, abans de les elec-
cions municipals, la Generalitat de Ca-
talunya va anunciar un pla de xoc per
instal·lar aparells d'aire condicionat a
100 escoles, cap de Badalona. Els equips
de climatització s'estan instal·lant en es-
pais comuns i polivalents dels centres,
que s'han escollit en funció de les zones
climàtiques on es troben, de l'antiguitat
dels edificis o del perfil de l'alumnat, prio-
ritzant aquells on és més vulnerable a les

altes temperatures. El mateix dia que s'a-
nunciava el pla per part de la Generalitat,
l'aleshores cap de llista del PP, Xavier Gar-
cía Albiol, anunciava que les escoles de
Badalona tindrien aire condicionat. En
una piulada a les xarxes assegurava que
la influència del govern municipal, llavors
en mans del PSC, era mínima perquè cap
escola de Badalona entrava en aquest pla
per instal·lar aire condicionat. Albiol
anava més enllà i assegurava que, si era

alcalde el 28 de maig, portaria al ple una
modificació municipal d'un milió d'euros,
durant el mes de juliol, per començar a
instal·lar aire condicionat a totes les esco-
les de Badalona. Hem entrat a la segona
quinzena del mes de setembre i no s'ha
instal·lat cap aparell d'aire condicionat per
part del govern municipal del PP. Durant
el ple del mes de juliol, l'alcalde Albiol
tampoc va portar-hi una modificació
pressupostària per instal·lar aquests apa-

rells a les escoles de Badalona. De mo-
ment, cap escola pública ha entrat ni al
pla de la Generalitat ni tampoc de l'Ajun-
tament per poder tenir aquests aparells
tan necessaris amb les temperatures ac-
tuals. El president del PSC de Badalona,
Fernando Carrera, s'ha preguntat on és el
milió d'euros per instal·lar aquests apa-
rells d'aire condicionat que va prometre
Albiol en la seva campanya electoral. "De
moment, fum", ha lamentat Carrera.<

Sense aire condicionat
a les escoles de Badalona
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@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

En una roda de premsa aquest dime-
cres a la Casa de la Vila, el PSC de Ba-
dalona ha obert el curs polític
presentant una nova eina per estar en
contacte directe amb els ciutadans. Es
tracta del "telèfon vermell". El presi-
dent del grup municipal del PSC de
Badalona, Fernando Carrera, ha estat
l'encarregat de presentar aquesta
nova eina comunicativa. "Hem creat
aquest telèfon per tenir una comuni-
cació directa amb la ciutadania, sense
filtres. Volem tenir una radiografia
real dels problemes que tenen els ciu-
tadans. Tothom que truqui rebrà una
trucada meva", ha explicat Carrera en
aquesta roda de premsa. "Tenim un
pla. Venen quatre anys de molta feina
i els socialistes de la ciutat fa moltes
setmanes que treballem en un disseny

estratègic. Nosaltres deixarem gover-
nar, però des del PSC ens encarrega-
rem que facin feina. Fiscalitzarem i
proposarem en positiu. Volem recu-
perar els carrers i els barris", ha expli-
cat el president dels socialistes
badalonins, Fernando Carrera. Des del
PSC faran, d’aquí a uns dies, un balanç
dels primers 100 dies del govern del
PP, però Carrera ja ha avançat que pro-
posaran cinc punts essencials per a la
ciutat de Badalona de cara a les pròxi-
mes dècades de temes cabdals de ciu-
tat, i que treballaran tant amb el
govern com amb l'oposició. De mo-
ment, i durant les darreres setmanes,
el president del grup municipal del
PSC s'ha reunit amb diverses entitats
veïnals, socials i esportives per copsar
les seves inquietuds.<
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a la metròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?

Hi ha ocasions en què el canvi és
inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.

En aquest sentit, des del Línia
hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.

En Miquel, que és informàtic, diu
que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300 cursos i més de 29.000
places per aprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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Les dues colles castelleres
reivindiquen la convivència

POLÈMICA4Les dues colles cas-
telleres de Santa Coloma de
Gramenet, els Castellers de San-
ta Coloma i els Laietans, han
emès un comunicat conjunt per
contradir un article publicat a la
Revista Castells en el qual es par-
lava de dualitat de colles en la
mateixa ciutat. 

“La situació que viu Santa
Coloma se situa en els marges de
la lògica. La ciutat té dues colles
castelleres, però totes dues amb
serioses dificultats per fer tres
castells en una actuació”, resava
el text. Davant d’aquest comen-
tari, les dues colles han mani-

festat que no comparteixen
aquest pensament i que a la ciu-
tat és sostenible que hi hagi
dues colles. “A Santa Coloma po-
den existir dues colles, tenim
gent i il·lusió per fer castells, però
manca promoció”, expliquen en
el comunicat.

També han volgut contestar a
la part en què es diu que la histò-
ria dels castells mostra que  “és
impossible mantenir la dualitat en
poblacions on les colles no arriben
a nivells alts”. “Tenim alternatives
com la promoció i la defensa de les
colles petites”, han sentenciat els
castellers de la ciutat.

FORMACIÓ4Els discursos d’o-
di, cada vegada més presents a
les xarxes, suposen un repte per
als governs, tant per la manca de
denúncia com per la dificultat  a
l’hora de neutralitzar-los. Aques-
ta realitat és l’origen del projec-
te FAST LISA, que deu el seu
nom al significat en anglès de
“Lluitant contra els discursos
d'odi a través d'un enfocament
legal, sociolingüístic i de les
TIC”. Es tracta d’una iniciativa de
l’Ajuntament de Santa Coloma
finançada per la Unió Europea i
desenvolupada per la Universi-
tat Autònoma de Barcelona i al-
tres universitats i consistoris
d’Itàlia, Alemanya i Estònia. 

L’objectiu de la primera fase,
ja feta, era combatre els discur-
sos d’odi en línia “a través de la
creació d'un protocol i una eina
digital amb una perspectiva in-
tercomunitària”, expliquen des
de FAST LISA. També es vol do-
tar a joves d’entre 18 i 30 anys de
les eines necessàries per identi-
ficar aquests discursos  i poste-
riorment analitzar-los. 

JORNADES A LA CIBA
Un cop desenvolupada aquesta
eina digital, és el torn de la se-
gona fase, que acollirà la CIBA
entre avui i dissabte. Anomena-
da “desenvolupament de capa-
citats”, el que es busca és que els
joves que hi participen, anome-
nats ambaixadors, puguin, amb
l’ajut dels experts, utilitzar els re-

cursos per combatre els discur-
sos d’odi correctament.

De fet, la intenció final d’a-
questes jornades és fer servir
aquests coneixements per  des-
envolupar un pla d'acció co-
munitari a Santa Coloma de
Gramenet per prevenir conflic-
tes, episodis d'odi, discrimina-
ció i intolerància.

Imatge de la primera fase de FAST LISA. Foto: Twitter (@xarxavalors_sc)

La CIBA , seu europea contra 
els discursos d’odi en línia

Colles castelleres a la plaça de la Vila. Foto: Ajuntament de Santa Coloma

Successos | Detingut per robatori amb violència
La policia va detenir un home aquest el passat cap de setmana com a presumpte
autor d’un robatori amb violència i intimidació. El lladre va robar el mòbil a la

víctima i li va treure un ganivet quan aquesta li va reclamar el dispositiu.
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El bon ambient, protagonista
un any més de la Festa Major

CULTURA4Els carrers de Sant
Adrià es van omplir de vida du-
rant els quatre dies de Festa
Major, que va tenir lloc entre els
dies 8 i 11 de setembre. 

Joan Tort, director de cuina i
propietari del restaurant La Deli-
ciosa donava el tret de sortida a les
festes amb el seu pregó. Tot seguit
van començar els concerts, com el
de  l’orquestra La Principal de la
Bisbal a la plaça de la Vila o Datoji,
al passeig de la Rambleta.  La Fes-
ta Major ha tingut una progra-
mació diversa per a tots els públics,
com per exemple la matinal in-
fantil del dissabte, el torneig de pe-

tanca o fins i tot una competició de
FIFA 23. La tradició tampoc va fal-
tar a la cita amb actes com la plan-
tada de gegants i la posterior cer-
cavila i el correfoc de Festa Major.
Les nits van estar amenitzades pels
concerts i  la discomòbil, que van
posar el ritme a la plaça de la Vila. 

Diumenge la Festa del Mar es
va celebrar a la platja del Fòrum
i també va destacar la cantada
d’havaneres i el rom cremat. Di-
lluns va tenir lloc la tradicional
ofrena floral de la Diada i a la nit
el castell de focs i l’espectacle mu-
sical van posar punt final a la Fes-
ta Major de 2023.

CULTURA4Sant Adrià de Besòs
té una nova associació. Es trac-
ta d’Arc de SAB, que deu el seu
nom al monument d’entrada al
municipi, i que va presentar-se
en societat el dia 11 de setembre.
Des de la nova entitat expliquen
a Línia Nord que els integrants
van considerar que el millor dia
per fer la seva primera “posada
en escena” era la Diada de Ca-
talunya. De fet, ja van participar
en la tradicional ofrena floral.

L’origen d’aquesta iniciativa
ve de persones involucrades en
la ciutat,  tant en política, cul-
tura o simplement ciutadans
que lluiten per un Sant Adrià
millor. “Des del maig ja parlà-
vem d’organitzar-nos d’alguna
manera. Vam decidir que no ho
faríem  des del vessant polític i,
per tant, la millor opció era
una associació sociocultural”,
afirma la seva presidenta Munt-
sa Viñas. De moment, diu,  l’as-
sociació encara està en una fase
inicial en la qual encara s’ha de
definir quin serà el rumb dels
pròxims mesos. “El que tenim

clar és que volem que no es per-
din els costums de la ciutat, si-
gui la Diada o el carnestoltes. A
més, volem donar veu a la ciu-
tadania i queixar-nos del que no
ens agrada”, assegura Viñas.
Actualment són unes 25 perso-
nes amb coneixement de la ciu-
tat i amb ganes “d’estar actives”.
ASSOCIAR-SE, NECESSARI

Un dels motius de l’origen de la
iniciativa és la manca d’associa-
cionisme a Sant Adrià. “Tot i que
hi ha gent que es mou per la ciu-
tat, és cert que costa que neixin
noves associacions”, conclou Vi-
ñas, que fixa el dia de la dona
com el pròxim gran esdeveni-
ment en què participaran.

Membres de l’Arc de SAB en l’ofrena floral de la Diada. Foto cedida

Arc de SAB, la nova associació
sociocultural de Sant Adrià

Imatge de la carpa situada a la plaça de la Vila. Foto: Twitter (@CaneteFilo)

Urbanisme | Acte pel futur de les Tres Xemeneies
L’Entesa per un gran parc litoral al Besòs ha convocat un acte aquest

dijous sobre la seva lluita en contra del pla urbanístic de la Generalitat.
L’entesa assegura que a partir d’aquest 14 de setembre “canviarà el futur”.
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Ja és aquí la Festa Major 
de Sant Cebrià de Tiana

CULTURA4Des d’avui i fins di-
umenge tindrà lloc la Festa Major
de Sant Cebrià de Tiana. Tot i que
des del dia 9 i fins al 23 hi ha pro-
gramat diferents actes, oficial-
ment la celebració arrenca avui.
Ho farà, a més, amb la projecció
de la pel·lícula Excursió Montgat-
Tiana, recentment restaurada per
la Filmoteca de Catalunya. 

Demà la Vila  s’omplirà per es-
coltar el pregó de Victòria Riba, la
cantant tianenca coneguda com a
Vicco. Seguidament, tindrà lloc el
toc d’inici per mostrar tot el que es
podrà veure durant la Festa Ma-

jor. Els dies estaran plens d’acti-
vitats per a petits i grans i, les nits
de divendres i dissabte estaran
protagonitzades pels concerts,
que es concentraran majoritària-
ment al Parc de l’Antic Camp de
Futbol amb artistes com Susi
Abanades o Flashy Ice Cream. 

Dissabte també destaca el
correfoc, que serà a dos quarts de
deu del vespre. Diumenge a les
7:30 serà el torn de les Matina-
des, que encetaran l’últim dia.
Una jornada que acabarà amb el
Castell de Focs a les 22:00 i el
pícnic de final de Festa Major.

HISTÒRIA4El 10 de setembre,
com no podia ser d’una altra ma-
nera, Montgat va viatjar un any
més al passat. Concretament,
fins al 22 d’Agost de 1705, data
en la qual es va produir el de-
sembarcament a la costa mont-
gatina de les tropes angleses, ho-
landeses i germàniques que for-
maven l’aliança de l’Haia. Aques-
tes, que estaven enfrontades als
exèrcits borbònics, van aconse-
guir a aquestes terres una de les
seves poques victòries a la guer-
ra de Successió. Per aquesta fita
històrica, Montgat recrea cada
any aquest desembarcament,
que va a càrrec dels actors i ac-
trius del Centre Recreatiu i Cul-
tural de Montgat. 

ACTES DE ‘MONTGAT 1705’
La jornada va començar a partir
de les 17:30 amb l’ambientació
d’època i la Fira Medieval al
Passeig de les Moreres. Els
montgatins van poder gaudir
de parades d’artesania i food-
trucks, a més de tallers amb re-
lació als fets. Per exemple, el de

màscares de cavaller i el de bar-
ret de princesa. Els actes com-
memoratius van arrencar a les 19
hores amb el campament dels
Miquelets de Badalona al Turo-
net de gespa. Posteriorment, en
diferents punts de la vila es va fer
el repartiment de torxes previ a
l’espectacle commemoratiu del
desembarcament viscut a  la

base del Turó de Montgat. Tot
seguit va tenir lloc el mappingde
la batalla, una projecció que
juntament amb els trets dels
Miquelets i els Cuirassers de
Moià va evocar la Conquesta
del Castell de Montjuïc. El dia va
acabar amb el concert de hard-
Rock de Natural Thing i amb la
interpretació dels Segadors.

Participants en la recreació de “Montgat 1705”. Foto: Ajuntament de Montgat

Montgat reviu un any més 
el desembarcament de 1705

Imatge de la Festa Major de Sant Cebrià 2022. Foto: Twitter (@JuntsTiana)

Montgat | Setmana de la Mobilitat Sostenible
Montgat participarà aquest diumenge en una jornada internacional 
per sensibilitzar sobre l’efecte negatiu de l’abús del cotxe a la ciutat. 

La N-II estarà tallada fins a Vilassar de Mar pel gaudi de la ciutadania.
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Esports

"Si us plau, no t'oblidis de deixar-
me l'enllaç del partit a l'iPad. No
me'l vull perdre, eh", li va dema-
nar Félix López al seu fill, també
Félix López (Barcelona, 1975). Un
des del llit de l'hospital i l'altre a la
pista gaudirien del debut com a in-
ternacional del fill, en el primer
matx de la història de la selecció ca-
talana masculina de 3x3. 

El partit somiat començaria a
les 11.10 hores del matí del 22 d'oc-
tubre de 2022, es jugaria a Girona
i seria contra Letònia. Els següents
reptes, Alemanya, a les 12.25, i An-
dorra i els Països Baixos a la tarda,
quan es disputarien el matx pel ter-
cer i quart lloc, i la final.    

López, però, no va arribar a de-
butar amb Catalunya, perquè
aquella maleïda matinada va ha-
ver de tornar a Barcelona: la me-
tàstasi apagaria el pare.  

No és casualitat que el bàsquet
fos l'última excusa de conversa en-
tre els dos, perquè el pare va ser qui
li va injectar la seva passió per l'es-
port de la cistella. Era el primer se-
guidor i crític del santandreuenc.
"Em va ensenyar a ser humil i re-
lativitzar les victòries i les derrotes,
perquè hi ha coses molt més im-
portants. El trobo molt a faltar i
enyoro les seves ensenyances i els
comentaris després de cada tor-
neig. Era un savi generós", s'emo-
ciona l'entrevistat, que a la pista es
retrata com "una mica desvergo-
nyit" i a fora es veu com son pare,
tímid i introvertit, i sense gens d'in-
terès per ser el centre d'atenció.  

Feia pocs mesos que López

s'havia retirat com a jugador de 5x5
amb un descens amb el CB Sant
Andreu, que s'havia estrenat a
Primera Catalana. Ho deixava
perquè cada cop l'apassionava
més el 3x3, que fins a aquell mo-
ment només podia jugar a l'estiu.
Això havia canviat amb l'aparició
de la Lliga 3×3 Indoor, en què ja
havia debutat dies abans i que va
concloure el maig. La pròxima
edició també es disputarà al maig.    

FUNDADOR D'UN CLUB
Defensa la samarreta de Be Goat,
el club que va contribuir a fundar.
L'equip que més partits ha dis-
putat del Circuit Català potencia
el 3x3 creant contingut dels tor-
neigs en què participen. "Malgrat
que s'estan fent bé algunes coses,
com ara que la Federació Catala-
na tingui seleccions o que l'espa-
nyola organitzi els primers cam-
pionats sots 12 i sots 15, una
aposta que notarem quan els i les
adolescents arribin a sènior, no es-
tem tan bé com a vegades es pot
donar a entendre", matisa.   

Per poder jugar amb Be Goat
la Lliga 3x3 Indoor, d'iniciativa pri-
vada, va enviar uns 800 correus
electrònics amb el dossier de pa-
trocini buscant suports, i "sort
que som dels equips més cone-
guts...". "A Espanya no hi ha cap
esportista que es pugui dedicar
professionalment a un 3x3 que
acaba dependent de les federa-
cions i dels clubs, que fan el que po-
den i prioritzen el 5x5. Quan una
modalitat depèn d'una altra, mai
creixerà prou", enraona el san-
tandreuenc.   
Fa cinc anys que és creador de

continguts. López va començar
compartint a Instagram jugades

seves dels partits, les que sortien
bé i les que no, i el contingut va en-
ganxar. Amb el temps, va obrir el
seu canal de Youtube "per cobrir
un nínxol que no existia", el d'un
jugador que compartís el bàsquet
des de dins. 

Durant la pandèmia va estre-
nar Floppistencia, un espai de
converses pròximes i des de la dis-
tància amb jugadors i jugadores
que es transmetien en directe
per Instagram i que després es
penjaven a Youtube, on es poden
consultar. A les xarxes socials
López és Floppball, el malnom
que s'ha posat perquè se l'associa
amb el flopping. "M'agrada riu-
re'm de mi mateix, i assumeixo
que a vegades exagero una mica
els contactes per fer-los més visi-
bles", confessa.

Persistent i perfeccionista,
sempre troba alguna excusa per
créixer com a gestor de comuni-
tats al Casino Barcelona, on va
gaudir molt sent crupier, i apro-
fita les oportunitats que es guanya,
com ser comentarista en les dues

edicions de la FIBA 3x3 Streamers
Cup, que organitzen Ibai Llanos
i FIBA. Conserva l'energia del
nen que compaginava bàsquet, at-
letisme i natació, i la mirada de
qui, a primer any de cadet, es va
quedar només amb l'esport de la
cistella per ser una disciplina d'e-
quip. Ja jugava al CB Sant Andreu,
que el curs següent va tenir un
gran detall amb ell.

Es van oferir a ajudar-lo a tro-
bar un club on pogués competir a
un nivell més alt i va aterrar al Cen-
tre Cultural i Recreatiu Collblanc-
Torrassa, futur AEC Collblanc. "A
la primera fase vam ser campions
a Preferent B i a la segona vam
competir a Preferent A contra el
Barça de Marc Gasol o la Penya de
Rudy Fernández", comparteix.  

Els dos anys de júnior els pas-
saria al CB Martorell i el primer de
sènior, amb el seu estimat CB
Sant Andreu, pujaria a Segona Ca-
talana, en aquell moment l'èxit
més gran de la història del club.
Després, amb 18 anys, fitxaria pel
CB Olesa, en què estaria cinc anys,

quatre amb fitxa del B i l'últim va
poder celebrar amb fitxa del pri-
mer equip l'ascens de categoria i la
Lliga Catalana.  

Una alegria efímera perquè el
conjunt olesà va decidir que no
podia costejar el primer equip fe-
mení, que competia a Lliga Fe-
menina, i el masculí, i va desfer el
segon. Joel Romeu, l'ajudant de
Joan Peñarroya al CB Olesa, va
fitxar pel CB Granollers i se'n va
endur quatre jugadors: Roger
Vilanova, Roger Esteller, Dani
Merchán i López. 

"La veritat és que al CB Gra-
nollers cobrava una quantitat que
mai m'havia imaginat en el bàs-
quet, i al principi vaig notar la
pressió. En l'equip hi havia una
química impressionant", recorda
López, que, de nou, va haver de
pair un altre imprevist.  

El club passaria a tenir menys
pressupost i faria un equip amb
gent de casa. Així que l'entrevistat
va tornar al CB Martorell, on es re-
trobaria amb amics i debutaria a
Copa Catalunya. Després passaria
pel CB Castellbisbal i el CB Molins,
i viuria un curs complicat al CB
Castelldefels, fent molts esforços
per compaginar la seva nova feina
de gestor de continguts a Casino
Barcelona i els partits i entrena-
ments. Se'n va perdre uns quants. 

Més tard, ascendiria a Prime-
ra Catalana amb el CB Sant An-
dreu, però l'equip, com permetia
la Federació, va decidir no jugar
durant la pandèmia, i López va es-
trenar-se aquell curs al gener i amb
l'AE Badalonès, en un grup sa de
joves i veterans que li va permetre
jugar els set partits que li faltaven
per arribar als 200 a Lliga EBA. Un
altre motiu d'orgull per al pare. 

Toni Delgado
BADALONA

Félix López reivindica el 3x3
» L'exjugador de l'AE Badalonès, ara a Be Goat, és jugador i creador de continguts de 3x3
» "El pare em va ensenyar a ser humil i relativitzar les victòries i les derrotes", confessa

Félix López, durant un partit de 3x3. Foto: Be Goat

Bàsquet | La Penya debuta a la Lliga ACB contra el Barça
Després de perdre dilluns les semifinals contra el Bàsquet Manresa (65-82) i de superar el dimarts el
Bàsquet Club Andorra per 95-101, en el matx pel tercer lloc de la Lliga Catalana, la Penya afronta els
últims dies de preparació abans de debutar a la Lliga ACB visitant el Barça el pròxim 24 de setembre.
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En aquesta obra coneixerem històries re-
als, crims molt antics que ens han arribat
a través de cançons que hem après des
de petits. Perquè la vida del malvat reviu
generació rere generació i la gent el re-
corda i el canta. Fusionant melodies
populars i música electrònica, avui tam-
bé ho farem, i ens mirarem al mirall.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Estimadíssims malvats
Companyia Teatre Nu

Olivia Rodrigo és el nou fenomen musi-
cal entre adolescents i joves d’arreu del
món. Després del seu exitós àlbum de de-
but, Sour (2021), aquesta cantant esta-
tunidenca de només 20 anys ha publicat
Guts, un segon disc on torna a obrir-se en
canal i demostra que ha millorat la seva
capacitat expressiva i musical. Alguns la
veuen com la nova Taylor Swift.

Música

Després de mudar-se amb la seva parella
a una nova llar, la Mila s’adona que la seva
pèrdua de desig es troba en ella mateixa.
A partir d’aquí, comença un viatge en què
revisita experiències de la seva infància i
adolescència amb l’esperança de recon-
ciliar-se amb el seu cos. La pel·lícula de la
barcelonina Elena Martín ha guanyat el
premi a millor pel·lícula europea a Canes.

Pelis i sèries

Creatura
Elena Martín

Guts
Olivia Rodrigo

La Mercè 2023
Ja està en marxa el compte enrere per a les festes de la
Mercè. La Festa Major de Barcelona arrencarà el pròxim

22 de setembre amb un pregó envoltat de polèmica, des-
prés que diverses entitats LGTBI hagin acusat la pregone-
ra, Najat El Hachmi, de trànsfoba. Més enllà d’això, la Mer-

cè 2023 tornarà a ser un “festival de festivals”, ja que in-
clourà el festival Mercè Arts de Carrer, Barcelona Acció

Musical i Acció Cultura Viva, entre altres propostes. Tam-
poc hi faltaran els concerts i les mostres de cultura popu-

lar, senyes d’identitat de la festa grossa barcelonina.

Ú R S U L A  I  Q U I MQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Remei té més de 40 anys, està casa-
da i té un fill, i treballa moltes hores. La
seva germana Marga, una mica més jove,
és tot el contrari: soltera i sense cap pro-
jecte vital ni professional que la lligui. I
la mare de totes dues, l’Erne, ja fa més de
quinze anys que va instal·lar-se a Itàlia i
ha construït una vida nova allà. Però to-
tes tres hauran d’aprendre a entendre’s.

Llibres

A casa teníem un himne
Maria Climent

|NBA 2K24
Els amants del bàsquet estan d’enhorabona: ja és aquí NBA 2K24, la nova edició del
videojoc de la millor lliga del món. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Viuen línia

Úrsula Corbero (Sant Pere de Vilamajor,
1989) i Quim Gutiérrez (Barcelona,

1981) donen vida a Rosa Peral i Albert
López, els autors del crim de la Guàrdia

Urbana, a El cuerpo en llamas, la sèrie
que Netflix va estrenar el 8 de setembre.
Des que es va anunciar, ara fa més d’un
any, la sèrie havia generat una expecta-
ció màxima, ja que el cas que narra és

un dels més sonats de l’última dècada. I
potser per això hi ha qui n’esperava

més, perquè la realitat supera la ficció.
Ara bé, també hi ha molts espectadors
que han al·lucinat amb la sèrie i n’han

quedat absolutament enganxats. Sigui
com sigui, està sent un èxit i tothom co-
incideix a destacar les interpretacions
que fan tant Corberó com Gutiérrez.

Famosos

Les seves exitoses carreres d’actors
Tots dos fa anys que són habituals de les pantalles

Protagonitzar ‘El cuerpo en llamas’
La sèrie de Netflix sobre el mediàtic crim de la Guàrdia Urbana

Bé o malament, tothom en parla
Hi ha qui ha al·lucinat amb la sèrie i qui n’ha quedat decebut



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

BENESTAR

La falta de coneixements, l’ansietat o la manca de cuidadors
són els responsables de moltes visites recurrents

RECONSULTES

ANSIETAT

SATURACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT EMOCIONAL
Un clàssic de la salut pública és que el servei d’Urgències està
contínuament col·lapsat. I gairebé sempre és per culpa de pa-
cients que no haurien de ser allà, segons expliquen els metges.
Ara, un estudi liderat per l’Hospital Universitari de Bellvitge i l’I-
DIBELL ha examinat acuradament aquest fenomen i ha deter-
minat que el benestar emocional i social està directament rela-
cionat amb els casos de pacients que van a Urgències i hi tor-
nen al cap de trenta dies. La conclusió és que factors com l’anal-
fabetisme, l’ansietat o la manca de cuidadors multipliquen les
visites a Urgències i contribueixen indirectament a col·lapsar-
les. La recerca s’ha basat en les dades recollides de més de quin-
ze mil pacients atesos a l’Hospital de Bellvitge. 

Altres factors associats a una freqüència més alta a les recon-
sultes al servei d’Urgències després d’una alta hospitalària són
la incontinència, la inestabilitat hemodinàmica, el risc d’hemor-
ràgia, l’edat avançada, la por incontrolada o el deteriorament de
funcions cognitives. Una atenció personalitzada d’aquests casos
es podria traduir en una reducció de les visites a Urgències, se-
gons expressen els investigadors.   

L’ansietat col·lapsa les Urgències

El benestar emocional està directament relacionat amb
els casos de pacients que repeteixen visites a Urgències 

Les claus

La incontinència, el risc d’hemorràgia o l’edat avançada 
són altres factors que també generen moltes reconsultes  

Identificar els pacients més habituals permetria oferir-los
un servei més acurat i descongestionar els hospitals
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